
 

۵ منطقه تهران در پایین ترین سطح 
استاندارد آموزشی

معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس کشور با بیان اینکه پنج منطقه تهران در پایین ترین 
سطح سرانه آموزشی قرار دارد گفت: شهرداری تهران بسیار 
قالب ساخت  را در  این مشکل  رفع  که  علاقه مند است 
مجتمع های بزرگ مقیاس که در برنامه هفتم نیز تکلیف آن 

صورت گرفته، انجام دهد. 
کلانشهر تهران وجود  گزارش ایسنا، پنج منطقه در  به 
دارد که در وضعیتی پایین تر از حد متوسط و استاندارد 
سرانه آموزشی قرار دارند. ۲۵ آذر امسال رئیس جمهور به 
وزارت آموزش و پرورش و سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس دستور داد با هماهنگی شهردار در پنج منطقه از 
کلانشهر تهران که سرانه آموزشی پایین تر از حد استاندارد 
دارند، ظرف مدت ۱۰ روز برنامه ای قابل اجرا و عملیاتی برای 
ساماندهی این مناطق ارائه کنند.  همچنین به پیشنهاد 
رئیس جمهور علاوه بر استفاده از مشارکت مردمی، بخشی از 
منابع مالی این طرح، از اعتبارات حاصل از مولدسازی تامین 
ع مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس  خواهد شد.  زار
استان تهران پیشتر در خصوص این دستور رئیس جمهور و 
برنامه های در نظر گرفته شده در راستای رفع این مشکل به 
ایسنا گفته بود: پنج منطقه شهر تهران شامل مناطق ۹، ۱۵، 
۱۷، ۱۸ و ۱۹ هستند که به لحاظ سرانه فضاهای آموزشی از 
میانگین کشوری پایین تری برخوردارند که نیازمند ساخت 
که با ساخت  ۱۸۱ مدرسه با حدود ۲۷۰۰ کلاس درس اند 
این تعداد مدرسه و کلاس درس، میانگین سرانه فضاهای 

آموزشی این مناطق به میانگین کشوری خواهد رسید. 
وی اعلام کرده بود در وهله اول باید پیش بینی زمین 
مناسب برای ساخت مدرسه در این ۵ منطقه انجام شود که 
شهرداری تهران نیز قول مساعد و همکاری لازم را داده تا در 
مراحل بعدی سایر برنامه ها ارائه و کار احداث مدارس در این 

پنج منطقه با بیش ترین نیازمندی انجام شود. 
مدیرکل نوسازی استان تهران همچنین توضیح داد 
مشکلی که در این مناطق وجود دارد، موضوع زمین است؛ 
گر با تخریب و بازسازی بخواهیم مدرسه را استاندارد کنیم،  ا
مشکل سرانه حل نمی شود و حتما باید احداث جدید 
انجام شود.  حال با توجه به اتمام فرصت ده روزه از سوی 
رئیس جمهور مجید عبداللهی معاون فنی و نظارت سازمان 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور در گفت وگو با ایسنا، 
درباره تعیین تکلیف این موضوع گفت: محرومیت زدایی 
و رسیدگی به وضعیت مدارس شهر تهران موضوعی است 
که رئیس جمهور در حاشیه جلسه دولت به شهردار تهران 
تکلیف کردند، کارگروه مشترک برای انجام موضوع با شهردار 
حوزه  در  مختلفی  برگشت های  و  رفت  و  تشکیل  تهران 
شناسایی فضاهایی که امکان ساخت مجتمع های آموزشی 
و مدارس بزرگ مقیاس در آنها وجود داشته، در دستور قرار 

گرفته است. 
عبداللهی با بیان اینکه پنج منطقه ۱۵، ۹، ۱۷، ۱۸ و ۱۹ 
مناطق بحرانی تهران از منظر سرانه هستند ادامه داد: تمرکز 
اولیه روی این پنج منطقه است و بعد از تامین زمین، فرایند 

مربوط به ساخت و ارزش گذاری و... دنبال می شود. 
کنون ۵.۲۸ است و بدترین  سرانه متوسط آموزشی کشور ا
وضعیت در این ۵ منطقه متعلق به منطقه ۱۷ شهر تهران با 
سرانه ۳.۴۳ صدم مترمربع است. این منطقه به ۴۱ مدرسه 
در قالب ۶۱۵ کلاس درس نیاز دارد. ۱۰۲ هزار و ۵۰۰ مترمربع 

زمین برای احداث این ۴۱ مدرسه نیاز است. 
سرانه فعلی منطقه ۱۵ تهران نیز ۴.۲ است. این منطقه به 
۵۹ مدرسه و ۸۸۵ کلاس درس نیاز دارد و زمین مورد نیاز برای 

احداث این تعداد مدرسه، ۱۴۷ هزار و ۵۰۰ متر مربع است. 
در منطقه ۱۸ تهران میزان سرانه ۴.۲۸ است. این منطقه 
حدود ۳۷ مدرسه ۱۵ کلاسه یعنی تقریبا ۵۵۵ کلاس درس 
نیاز دارد و زمینی که نیاز دارد، حدود ۹۲ هزار و ۵۰۰ متر مربع 
است.  منطقه ۱۹ تهران با سرانه ۴.۳۴ نیاز به ۲۵ مدرسه با 
تعداد ۳۷۵ کلاس درس دارد که نیازمندی ۶۲ هزار و ۵۰۰ متر 
مربع زمین است.  منطقه ۹ تهران نیز سرانه فعلی آن، ۴.۴۹ 
است و ۱۹ مدرسه با ۲۸۵ کلاس نیاز دارد، برای احداث این 
تعداد مدرسه نیز در این منطقه به ۴۷ هزار و ۵۰۰ مترمربع 

زمین نیاز هست. 

اداره برق استان گیلان
اداره برق گوراب زرمیخ در استان گیلان برای ما قبض 
هفت روزه صادر کرده است و این قبض مبلغش۴۲۵هزار 
که  کردند  تومان است وقتی برای پیگیری رفتیم اعلام 
درست است و هیچ اشتباهی پیش نیامده است ولی وقتی 
ما در خانه نیستم چطور می شود یک قبض هفت روزه با 
این قیمت را صادر کنند از مسئولان اداره برق استان گیلان 

درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
یک شهروند از روستای سیاه اسطلخ

افزایش حقوق
برخی از مردم به دلیل پایین بودن حقوق هایشان قدرت 
اداره زندگی خود را ندارند. از دولت تقاضا داریم حقوق 
کارگران و حقوق بگیران را افزایش دهد تا این قشر زحمتکش 

و کم درآمد دغدغه ای از این بابت نداشته باشند. 
ساعد از تهران

اجاره خانه 
قیمت خانه و اجاره آن همچنان بالاست و مردم را با 
مشکلاتی مواجه ساخته است. از مسئولان خواهشمندیم 
خ های بی ضابطه مسکن چاره ای اساسی  برای کاهش نر
بیندیشند. مستاجران کم درآمد جامعه باید تا چه زمانی با 

این مشکل دست و پنجه نرم کنند؟
کمالی از تهران

محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
حالا دیگر روزهاست که هرچه سرمان را بالا 
می گیریم و به آسمان نگاه می کنیم، خبری از 
آن رنگِ آبیِ آسمانی نیست. گاهی این میان 
یک باد غریبی هم وزیدن می گیرد، اما حجم 
این دودهای انباشته، امان را از بادِ موافق نیز 
ربود، تا عادت کنیم به ندیدنِ آسمانیِ آبی. ما 
پایتخت نشینان حالا چندماهی می شود که 
رنگِ آبیِ آسمانی را از یاد برده ایم و این تنها 
مربوط به نیمه دوم امسال نیست. بیش از 
یک دهه است، که هوای آلوده، مهمان نیمه 
دوم سال در کلانشهر تهران است. دلایلش 

هم یکی دو تا نیست. 
شاخص آلودگی هوا همچنان در حدود۱۴۰ 
و در وضعیت ناسالم برای گروه های حساس 
قراردارد. با توجه به پایداری هوا، افزایش 
در  جوی  لاینده های  آ انباشت  و  غلظت 
شهرهای صنعتی انتظار می رود. این جمله 
اخبار  لابه لای  میان  در  روز  یک  تقریبا  را 
در  بارشی  بینی  پیش  با  حالا  می شنویم. 
میان هفته، انتظار می رود که شاید کمی از 

این حجم آلودگی هوا کاسته شود. 
در همین راستا، بهزاد اشجعی، کارشناس 
به  آلودگی هوا  تداوم  درباره  آلودگی هوا، 
»آرمان ملی« گفت: تغییرات امسال نسبت 
به سال گذشته خیلی شدیدتر نبوده است. 
گر  سال قبل هم تعداد روزهای آلوده هوا را ا
نگاه کنید، روزهای ناسالم برای گروه های 
حساس، تعدادشان خیلی کمتر از امسال 
نبوده است. این طور نبوده است که امسال 
خیلی وضعیت بدتر شده باشد. اما شما روند 
ده ساله را درنظربگیرید، بله مثلا ما نسبت به 
گذشته، هرسال وضعیتمان به  سال های 

طور میانگین وخیم تر می شود. 

   هرسال آلوده تر از پارسال
اشجعی با بیان اینکه هرسال بر منابع 
گفت: ما  لاینده هایمان افزوده می شود،  آ
به هرحال، سال به سال بر منابع انتشار 
منابع  می شود،  افزوده  لاینده هایمان  آ
لاینده ها چه هستند، یکی وسایل  انتشار آ
تعدادشان  بر  هرسال  که  هستند،  نقلیه 

سواری،  خودروهای  می شود.  افزوده 
موتورسیکلت ها، اتوبوس ها، مینی بوس ها 
افزایش  اینها  کامیون ها، هرسال تعداد  و 
کن هم  پیدا می کند. از آن طرف منابع سا
به همین صورت است. یعنی شما صنایع و 
گر مشاهده کنید، به دلیل اینکه  نیروگاه ها را ا
جمعیت مدام زیاد می شود و مصرف انرژی 
افزایش می یابد، انتشار آنها نیز افزایش پیدا 
می کند. نیروگاه ها مجبورند ظرفیت خود را 
افزایش دهند. صنایع نیز به همین صورت، 
چون  شود،  تولید  باید  بیشتری  محصول 
به هرحال میزان مصرف افزایش پیدا کرده 
که میزان  است. همه اینها سبب می شود 
لاینده هایمان سال به سال بیشتر  انتشار آ
شود. این یک روند طبیعی است. حالا شما 
این را بگذارید در کنار این موضوع که هرسال 
لایندگی  هم خودروهایی که منابع اصلی آ
هوا هستند، میانگین سنی شان افزایش پیدا 
می کند. چون فرایند اسقاط یا متوقف است 
و یا اینکه خروجی وسایل نقلیه به اندازه 
ورودی آنها نیست و میانگین عمر ناوگان هم 
افزایش پیدا می کند. همین سبب می شود 
لایندگی هوا افزایش یابد.  که ضریب انتشار آ
اینها عواملی هستند که سبب وخیم تر شدن 
وضعیت هوا به طور سالانه می شود. با وجود 
همه اینها، غیر طبیعی نیست که ما هرسال 
شاهد هوای آلوده باشیم. اما باید جلوی این 

روند را بگیریم. 
کرد: ما  کارشناس آلودگی هوا بیان  این 
باید یک اقداماتی را انجام دهیم که میزان 
که  لاینده ها نه تنها بیشتر نشود،  انتشار آ
سال به سال کمتر هم شود. متاسفانه این 
اقدامات صورت نمی گیرد که مهم ترین آن 
ک است که ۷سال است  هم قانون هوای پا
تصویب شده است، اما درصدکمی از آن اجرا 
شده است. تا وقتی این قانون اجرا نشود و 
راهکارهای کاهش آلودگی هوا به مرحله اجرا 
نرسد، این روند افزایش آلودگی هوا به صورت 

سالانه همچنان ادامه پیدا خواهد کرد. 
اشجعی با بیان اینکه برخی کارشناسان 
ح  مطر ک  پا هوای  قانون  به  را  ایراداتی 
ایراد داشتن قانون  ادامه داد:  می کنند، 

ک را من انکار نمی کنم. اینکه قانون  هوای پا
ایراد دارد و باید اصلاح شود، غیرقابل انکار 
است و این مشکل وجود دارد. اما بحث این 
است که  آیا همین قانون با این ایرادهایی که 
دارد، اصلا قابل اجرا نبوده است؟ که پاسخ 
آن خیر است. یعنی با وجود ایرادهایی که 
دارد، اما درصد زیادی از همین قانون امکان 
اجرا داشته است و طی این سال ها باید اجرا 
می شده است. ولی به بهانه های مختلف یا 
به دلیل عدم تخصیص منابع و بودجه ای 
که مورد نیاز بوده است، اجرا نشده است. 
اما این دیگر به بحث ایرادهای قانون برنمی 
گردد. ایرادات قانون جای خود دارد و باید 
گر با  اصلاح شود، اما خب همین قانون ا
همین ایراداتی که داشته است، آن مواردی 
گر اجرا می شد،  که درست و صحیح بودند، ا
وضعیت آلودگی هوا بهبود پیدا کرده بود و با 

این شرایط امروز روبه رو نبودیم. 

   عدم پیش بینی منابع مالی
او با اشاره به مهم ترین ایراد قانون هوای 
قانون،  این  ایراد  مهم ترین  گفت:  ک،  پا
بحث عدم پیش بینی منابع مالی است. 
زیرا به هرحال وقتی شما یک حکمی را در 
ح می کنید و به یک وزارتخانه ای  قانون مطر
و یک دستگاه اجرایی این وظیفه را محول 
می کنید، باید منابعش را هم ببینید و بگویید 
شما از این محل این کار را انجام بده. در 
ک در خیلی از موارد منابع  قانون هوای پا
اعتباری اش را ندیدند. زیرساختش را ندیدند 
پاسخگوی  منابع،  آن  دیدند،  هم  گر  ا و 
اجرای آن حکم نبوده است. یا مثلا یکسری 
تناقضات در قانون وجود داشته است. به 
عنوان مثال یک مورد این بوده است، که 
یک جایی آمدند سن معافیت از معاینه فنی 
را برای خودروهای سواری۴ سال عنوان 
کردند. یک جای دیگر گفتند که دوره گارانتی 
۲سال  خودرو  لایندگی  آ کنترل   تجهیزات 
است. یعنی کاتالیزور یا سایر تجهیزات کنترل 
کننده آلایندگی خودرو، ۲ سال گارانتی دارد. 
کارخانه تحویل  که خودرو را از  خب شما 
می گیرید، تا ۴ سال اول اصلا نیازی نیست 

کنید. وقتی به  که به معاینه فنی مراجعه 
معاینه فنی مراجعه نمی کنید، اصلا متوجه 
لایندگی خودرو  آن ایراد در سیستم کنترل آ
که  می شوید  متوجه  وقتی  و  نمی شوید، 
دوره گارانتی شما تمام شده است. این یک 
تناقضی است که در خود قانون وجود دارد. 
یک جاهایی متن مبهم بوده است. یعنی 
که  طوری متن قانون نوشته شده است، 
ابهام ایجاد کرده است، یا برداشت دوگانه 
کرده است. موضوعات  یا چندگانه ایجاد 
تنبیهی به صورت مناسب در قانون دیده 
و  آمدند  جاها  یکسری  مثلا  است،  نشده 
یک عوارض و جریمه ای را برای فرضا یک 
کردند،  تعیین  اشتباهی  کار  یا  و  تخلفی 
که آن میزان جریمه و تخلف هیچ صورت 
بازدارنده ای نداشته است. یعنی شما فرض 
کن که یک تخلفی انجام دادی، یک مقدار 
ناچیزی می خواهی جریمه را بپردازی خب 
ترجیح می دهی آن تخلف را انجام دهی تا 
اینکه آن کار درست را انجام دهی که هزینه 
بیشتری برای شما دارد. بحث های تنبیهی 
و جریمه ای قانون در جاهایی مشکل داشته 
است و همین طور بحث های تشویقی آن 
هم مهم است. یعنی شما آمدید و تنبیه را در 
نظر گرفتید، اما تنبیه تنها کافی نیست و باید 
بحث های تشویقی را هم ببینید. حالا فرض 
ک  ک است، یا خودرویی پا گر صنعتی پا کنید ا
است، باید یکسری تشویق هایی را برایش در 
نظر بگیرید. با همه این ایرادات بازهم درصد 
زیادی از این قانون قابلیت اجرا داشته است 

ولی خب به دلایل دیگری اجرا شده است. 

   مقصر اصلی
اشجعی با اشاره به اینکه نمی توان یک 
نظر  در  تهران  هوای  آلودگی  در  را  مقصر 
گرفـت، بیان کرد: مسائل زیست محیطی از 
جنسی نیستند که شما یک مقصر را برایش 
کنید و بگویید فقط تقصیر این عامل  پیدا
ک، قانونی است که در  است. قانون هوای پا
آن ۲۱ دستگاه اجرایی درگیر هستند و هرکدام 
وظایفشان  حالا  دارند.  وظایفی  یکسری 
کم اهمیت هم هست و بحث  با اهمیت و 
اولویت بندی هم در راهکارها وجود دارد، 
که کدامش اثرگذارتر بوده است و کدام نبوده 
است. اما اینکه فقط بخواهیم اصرار کنیم به 
یک سازمان که بگوییم فقط این سازمان 
وضعیتی  چنین  ما  که  است  شده  باعث 
داشته باشیم که به وظایفش عمل نکرده 
است، این کار درستی به نظرمن نیست. زیرا 
ک  که در قانون هوای پا کثر وظایفی هم  ا
اجرایی  نهاد  یک  مختص  است،  موجود 
نیست، یعنی چند نهاد اجرایی به صورت 
یک زنجیره باید هرکدام وظایف خود را انجام 
دهند که آن حکم به ثمر بنشیند. اما خب 
دستگاه های اجرایی مثل وزارت کشور و یا 
وزارت نفت، خود سازمان حفاظت محیط 
زیست، وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، 
سازمان برنامه و بودجه، اینها سازمان هایی 
بودند که بیش ترین سهم را در قانون هوای 
ک داشتند و مجموعه اینها، توفیق زیادی  پا
در اجرای تکالیف خودشان نداشتند و این 
باعث شده است که ما یک چنین وضعیت 
هوایی را در تهران هرسال شاهدش باشیم. 
اما خب علاوه بر خود دولت، خود مردم هم 
یک جاهایی مسئولیت هایی دارند که انجام 
ندادند. فقط نمی شود که گفت همه مسائل 
به دولت برمی گردد و بحث فرهنگ سازی 
هم مهم است. همه اینها دست به دست هم 
که ما بخواهیم  می دهند و اینگونه نیست 

یک نفر را مقصر بدانیم. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« از ماندگاری هوای آلوده تهران گزارش می دهد

جغرافیای دود
   آسمانی که رنگ آبی را از یاد برد

توضیح بیمارستان شریعتی تهران 
روابط عمومی بیمارستان شریعتی تهران 
کنش به اخباری مبنی بر خروج برخی  در وا
داروها از یکی از واحدهای درمانی بیمارستان 
دکتر شریعتی تهران توسط یکی از پرسنل این 
بیمارستان، از تعلیق فرد خاطی خبر داد و 
کید کرد پرونده در مرجع قضائی همچنان  تا
در حال پیگیری است. به گزارش ایسنا، در 
پی انتشار خبری مبنی بر خروج برخی داروها 
از یکی از واحدهای درمانی بیمارستان دکتر 
این  پرسنل  از  یکی  توسط  تهران  شریعتی 
بیمارستان، روابط عمومی این بیمارستان 
اعلام کرد: ضمن ابراز تأسف از وقوع این حادثه، 
بررسی جامع و دقیق موضوع را با هدف کشف 
علل آن و پیشگیری از تکرار موارد مشابه، از 
وظایف اصلی خود می دانیم. در این زمینه 
برای شفاف سازی موضوع و اطلاع رسانی به 
شهروندان و رسانه های محترم، توضیحات 
زیر ارائه می شود: وقوع این اتفاق در بهمن ماه 
سال گذشته )۱۴۰۲(؛ توسط حراست و مسئولین 
بیمارستان شریعتی کشف شده و بلافاصله 
پس از رصد و پیگیری های لازم، فرد مورد نظر 
تعلیق شده و برای بررسی بیشتر به مراجع 
قضائی معرفی شده  است و برخوردهای لازم 

و در چارچوپ قوانین صورت پذیرفته است. 

جرایم جدید فروش نخی سیگار
کنترل  کشوری  ستاد  دبیرخانه  رئیس 
دخانیات وزارت بهداشت با استناد به قانون 
کید بر اینکه عرضه و فروش بسته های  و با تا
باز شده فرآورده های دخانی ممنوع است، از 
بازنگری در نرخ جرایم این تخلفات خبر داد و 
در عین حال افزایش جرایم فروش محصولات 
دخانی به سنین کمتر از ۱۸ سال را خواستار 
شد. بهزاد ولی زاده در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه بر اساس تبصره ۲ ماده ۱۳ قانون »جامع 
کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« هیأت دولت 
کثر جزای نقدی مقرر  می تواند حداقل و حدا
در این قانون را هر سه سال یکبار بر اساس 
نرخ رسمی تورم تعدیل کند، اظهار کرد: جرائم 
قانون »جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« 
برای سومین بار از زمان تصویب این قانون در 
سال ۱۳۸۵ به روزرسانی و در تیرماه سال جاری 
با مصوبه هیات وزیران ابلاغ شد. او با بیان 
اینکه برمبنای ماده ۱۶ قانون جامع کنترل و 
مبارزه ملی با دخانیات، فروشندگان مکلف 
هستند فرآورده های دخانی را در بسته های 
مذکور در ماده )۶( عرضه کنند، عرضه و فروش 
بسته های باز شده فرآورده های دخانی ممنوع 
گفت: فروش سیگار به صورت نخی  است، 
گر یک عامل فروش نسبت به  ممنوع است. ا
فروش سیگار به صورت نخی اقدام کند، باید 
خ جریمه فروش  مشمول جریمه شود اما نر
ج  محصولات دخانی به صورت نخی و خار
از بسته بندی مصوب بازدارنده نیست. وی 
همچنین گفت: نرخ جریمه فروش بسته های 
بازشده فرآورده های دخانی و سیگار نخی 
در مصوبه جدید از ۲۱۰هزار تا ۸۴۰هزار تومان 
تعیین شده است.  ولی زاده همچنین درباره 
کمتر از  فروش محصولات دخانی به افراد 
گفت: متاسفانه جرایم فروش  ۱۸ سال هم 
محصولات دخانی به افراد کمتر از ۱۸ سال در 
مصوبه جدید هیات وزیران افزایش نیافته و 

به روزرسانی نشده است. 

 حضور موتورسواران 
در خطوط ویژه اتوبوس 

سرپرست شرکت واحد اتوبوسرانی تهران 
با اشاره به حضور گسترده موتورسواران در 
خطوط ویژه اتوبوس گفت: عامل ۴۴ درصد 
از تصادفات موتورسواران هستند. به گزارش  
، احمد قیومی سرپرست شرکت واحد  مهر
اتوبوسرانی تهران گفت: بر اساس آمار رسمی 
پلیس راهور عامل ۴۴ درصد از تصادفات 
موتورسواران هستند و جای بسیار تأسف 
است که ما روزانه و به خصوص در معابری 
مانند اطراف بازار تهران شاهد حضور بسیار 
گسترده موتورسواران در خطوط ویژه اتوبوس 
هستیم. سرپرست شرکت واحد همچنین به 
عدم وجود ابزار قانونی لازم برای کنترل این 
وضعیت اشاره کرد و گفت: رانندگان اتوبوس 
در این مورد با چالش های جدی مواجه اند 
و تصادفات میان وسایل نقلیه و برخورد با 
موانع می تواند به اختلال کامل در خطوط 

ویژه منجر شود. 

بررسی وضعیت پلنگ دماوند 
دومین جلسه کمیته دامپزشکی سازمان 
بررسی  پیرامون  زیست  محیط  حفاظت 
وضعیت پلنگ دماوند با حضور ۱۲ دامپزشک 
 ، بخش خصوصی تشکیل شد. به گزارش مهر
سازمان  دامپزشکی  کمیته  جلسه  دومین 
بررسی  پیرامون  زیست  محیط  حفاظت 
وضعیت پلنگ دماوند با حضور ۱۲ دامپزشک 
۴ دامپزشک شاغل در  و  بخش خصوصی 
دفتر  در  زیست  محیط  حفاظت  سازمان 
حفاظت و مدیریت حیات وحش تشکیل 
شد. در این جلسه راهکارهایی برای بهبود 
که  دادند  پیشنهاد  مذکور  گونه  وضعیت 
پس از دو ساعت بحث و تبادل نظر و با در 
نظر گرفتن شرایط جسمی پلنگ موصوف، 
به نسخه درمانی واحدی برای ادامه درمان 

گونه رسیدند. 

رئیس انجمن صنفی درمانگران اعتیاد از کاهش ۲۵ 
ک در درمان  درصدی تعرفه درمان با شربت تنتور تریا
اعتیاد در سال جاری نسبت به سال ۱۴۰۲، گلایه کرد و گفت: 
درحالیکه »بوپره نورفین« نسبت به سایر داروهای درمان 
اعتیاد کم خطرتر است؛ در اقدامی عجیب در حوزه درمان 
اعتیاد، تعرفه این دارو افزایش یافته و در عوض تعرفه 
ک« که باید در موارد خاص مورداستفاده قرار  »شربت تریا
گیرد، کاهش یافته که این اقدام موجب شده معتادان به 

ک حرکت کنند.  سمت مصرف شربت تریا
علی غلامی در گفت وگو با ایسنا، در این باره گفت: در 
تیرماه سال ۱۴۰۳ و پس از گذشت سه ماه از سال، وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تعرفه درمان اعتیاد را 
بعد از چندین بار مکاتبه ستاد مبارزه با مواد مخدر اعلام 
کرد، این در حالیست که حسب قانون، تعرفه های هر سال 
باید قبل از شروع سال ابلاغ شود. نکته عجیب اینجاست 
ک را نسبت به سال  که تعرفه درمان با شربت تنتور تریا

گذشته ۲۵ درصد کاهش داده اند. 
وی ادامه داد: به دنبال این موضوع، کمیته درمان 
کثریت آرا و با صدور مصوبه ای  ستاد مبارزه با مواد مخدر با ا
اعلام کرد که کاهش ۲۵ درصدی تعرفه درمان اعتیاد با 
ک منجر به از دست رفتن کاهش آسیب خواهد  تنتور تریا
شد، زیرا با کاهش ۲۵ درصد تعرفه درمان اعتیاد با شربت 
ک و افزایش ۳۵ درصدی تعرفه با قرص بی خطری  تریا
مثل بوپره نورفین و اعلام قیمت واحد برای هر دو درمان، 
ک روی خواهند آورد  بیماران به سمت مصرف شربت تریا
لذا زحمتی که سال ها در حوزه کاهش آسیب صورت گرفته 
و حدود یک میلیون و ۵۰۰ بیمار در مصرف مواد کم خطر 

تثبیت شده اند، از بین خواهد رفت. 
رئیس انجمن صنفی درمانگران اعتیاد با اشاره به اینکه 
معاونت درمان وزارت بهداشت یک عضو از کمیته درمان 
است و فقط یک حق رای دارد، گفت: طبق قانون و آرای 
دیوان عدالت اداری باید تابع دستورات ستاد مبارزه با 
مواد مخدر باشد.  وی افزود: حسب قانون، ستاد مبارزه 
با مواد مخدر نهاد بالادستی این حوزه است، از همین رو 
ستاد در شهریورماه با استناد به مصوبه هیات وزیران و 
حسب مصوبه کمیته درمان به شورای عالی بیمه دستور 
ک را ۳۵ درصد افزایش دهد  داد تعرفه درمان با تنتور تریا
اما با این وجود، وزارت بهداشت طی مرقومه ای به تمام 
دانشگاه ها، تعرفه درمان اعتیاد را ۲۵ درصد نسبت به سال 

۱۴۰۲ کاهش داده است. 

   داروی کم خطرتر
رئیس انجمن صنفی درمانگران اعتیاد با بیان اینکه 
عدم تمکین وزارت بهداشت از مصوبات ستاد مبارزه با 
مواد مخدر منجر به ضررهای بسیاری به درمانگران اعتیاد 
کز می شود، تصریح کرد: درحالیکه بوپره نورفین نسبت  و مرا
به سایر داروهای درمان اعتیاد کم خطرتر است؛ در اقدامی 
عجیب در حوزه درمان اعتیاد، تعرفه این دارو افزایش یافته 
ک که باید در موارد خاص مورداستفاده  و تعرفه شربت تریا
قرار گیرد کاهش یافته؛ اقدامی که موجب شده معتادان به 

ک حرکت کنند.  سمت مصرف شربت تریا
رئیس انجمن صنفی درمانگران اعتیاد با اشاره به موارد 
ک افزود: داروی  مصرف داروی بوپره نورفین و شربت تریا
بوپره نورفین، جدیدترین داروی نگهدارنده برای درمان 

اعتیاد است که جدا از مشکلات جسمی، عادات اعتیادی 
فرد را کنترل می کند و فرد چون دفعات مصرف روزانه یا 
حتی یک روز در میان دارد و از طرف دیگر حالت سرخوشی 
ندارد، بعد از مدتی از مصرف دارو، قادر است عادات 
اعتیادی را کنار گذاشته و به مرور با کسب مهارت های 

زندگی به سمت ترک کامل حرکت کند. 
ک نیمه  غلامی ادامه داد: این در حالیست که شربت تریا
عمر چهار تا شش ساعت دارد و بیمار روزی سه تا چهار 
بار باید این دارو را مصرف کند تا مثل فرد عادی باشد. از 
، سرخوشی ناشی از مصرف این دارو، وابستگی  سویی دیگر
به این دارو و در ادامه به سایر مخدرها را افزایش می دهد، 
مگر اینکه فرد در کنار این دارو، برنامه کاهش مصرف از یک 
طرف و روان درمانی و گروه درمانی را از سوی دیگر داشته 
که این موضوع نیز نیازمند ویزیت های متوالی و  باشد 
مشاوره های هدف دار است؛ از همین رو در بسیاری از 
کشورها بوپره نورفین تنها درمان نگهدارنده برای کاهش 
آسیب اعتیاد است و داروهای دیگر به خصوص تنتور وجود 
گر دو  ندارد.  وی ادامه داد: باتوجه به مسائل پیشگفت، ا
ک با توجه به  درمان مثل بوپره نورفین و شربت تنتور تریا
حالت سرخوشی که شربت ایجاد می کند، به یک قیمت 
عرضه شوند، نه تنها باعث ورود تعداد بی شمار بیمار برای 
ک می شود، بلکه بیمارانی که از قبل روی  مصرف شربت تریا
درمان نگهدارنده بوپره نورفین بودند وسوسه می شوند که 
ک بروند. لذا شایسته بود طبق  به سمت مصرف شربت تریا
مصوبه کمیته درمان، تعرفه بوپره نورفین کاهش و تعرفه 
خ  تنتور اپیوم افزایش یابد، اما اتفاقی که در تعرفه امسال ر

داد عکس این موضوع بود. 

ح کرد:  رئیس انجمن صنفی درمانگران اعتیاد مطر

گلایه از افزایش قیمت »بوپره نورفین« 


